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H A n A  K e J H o v Á

rok 2014 je ve vývoji počtu 
insolvenčních návrhů zlomový. poprvé 
od vzniku insolvenčního zákona v roce 
2008 došlo loni k poklesu celkového 
počtu insolvenčních návrhů. přesto 
vyvstává kolem řízení fi rem v insolvenci 
řada otázek. například ta, proč se málo 
využívá reorganizací podniků. 

Model toho, jak mohou končit pře-
hnané ambice fi rmy, popsal krizový 
manažer Tomáš Pastrňák z Ostravy 
na semináři pro kolegy, kteří sdílejí 
své zkušenosti v CAIM. Připomněl 
dobu, kdy se fi rmám dařilo na vlně 
celkového ekonomického růstu. 
„V roce 2006 a 2007 byla řada 
fi rem na vrcholu a často padlo další 
ambiciózní rozhodnutí. Manažer 
fi rmy si koupil další závod, někdy 
i větší, než měl doposud, za peníze, 
které vydělal v uplynulých letech. 
Ty investoval a byl pyšný, protože 
závod koupil třeba od pana Babiše, 
který byl tehdy jen významným 
podnikatelem. Ovšem nový majitel 
si nepoložil otázky, proč třeba zrov-
na pan Babiš onen závod prodával. 
Obvyklý scénář pak je, že kupující 
posiluje novou část svého byznysu 
a přestává mu fungovat ten původ-
ní,“ vysvětluje Pastrňák. „Důvod 
je jednoduchý: protože často svoje 
nejlepší lidi přesunul do té nové 
části. Zainvestoval a přestal investo-
vat do části, která mu do té doby 
bezproblémově rostla. Ta začala 
sice výrazně klesat, přesto kupec 
upřednostňuje nové dítě, dokud 
nepochopí, že je to neudržitelné,“ 
dodává Pastrňák. A nakonec je 
nucen pořízenou investici se ztrá-
tou rozprodat. Za tu dobu je však 

původní podnik zanedbán a tím, že 
se tam neinvestovalo a došlo k dal-
ším manažerským chybám, se fi rma 
dostává do ztrát. 

kDyŽ na scÉnu vstupuJe 
krizovÝ manaŽer
V této chvíli často nastupují krizoví 
manažeři. „Často pak nastupu-
jeme do takových fi rem v situ-
aci, kdy zaměstnanci nedostali 
třeba dva měsíce výplatu a není 
na platby energií,“ říká Pastrňák. 
„Přesto se i taková fi rma může 
dostat z problémů. Dá se přežít 
i konkurz,“ pokračuje. Ovšem pak 
záleží na modelu toho, jak fi rmu 
zachránit či jak ošetřit krizovou 
situaci. Velice často záleží na tom, 
jak rychle si majitel uvědomí, že 
fi rma je v problémech, a situaci 
začne řešit. Nezbytná je spoluprá-
ce s věřiteli. „V jednom případě 
jsme chtěli provést reorganizaci 
podniku, protože díky ní by byli 
mnohem lépe uspokojeni všichni 
věřitelé. Tehdy to odmítla banka, 
což je případ řady podniků. Banky 
a leasingové společnosti si v pod-
statě obsadí ve vaší fi rmě všechno, 
co lze. Mají všechno perfektně 
zastaveno do poslední židličky. Vy, 
jako dodavatelé a věřitelé, pokud si 
to nebudete dobře hlídat, v případě 

Jak řídit fi rmu 
v insolvenci 

pečit chod fi rmy po dobu provádění 
restrukturalizace či reorganizace. 

insolvenční návrhy 
spornÉ i oDŮvoDněnÉ 
Příklady insolvenčních řízení z roku 
2014 potvrzují, že insolvenční návr-
hy nejsou vždy odůvodnitelné. V in-
solvenci se ocitla třeba společnost 
Bohemia Energy entity s.r.o. Jedna-
lo se již o druhý insolvenční návrh 
v tomto roce. První byl po třech 
dnech soudem odmítnut. I v tomto 
případě považovala společnost in-
solvenční návrh za šikanózní a bez-
důvodný. Další významnou fi rmou, 
která se v třetím čtvrtletí 2014 ocit-
la v insolvenci, je fi rma Bögl a Krýsl, 
k.s. Po převzetí návrhu navrho-
vatelem rozhodl soud o zastavení 
řízení. U této fi rmy se v loňském 
roce jednalo o třetí insolvenční 
návrh. V září 2014 podala maďar-
ská společnost Corpona Trade Kft . 
návrh na zahájení insolvenčního 
řízení na fi rmu Templářské sklepy 
Čejkovice, vinařské družstvo. Tento 
návrh byl hned soudem odmítnut 
z důvodu, že neobsahuje podstatné 
náležitosti dané zákonem. 

Další významnou fi rmou, u které 
soud zahájil insolvenční řízení, byla 
fi rma Topgeo Brno, kde soud řízení 
zastavil a záležitost převzal vrchní 
soud k prozkoumání. Povolením 
reorganizace pokračuje insolvenční 
návrh z 21. 7. 2014 u společnosti Ex-
con Steel, a.s. Naopak odmítnutím 
insolvenčního návrhu bylo ukonče-
no insolvenční řízení u společnosti 
Kajgr – prodej pneu, a. s. Tento ná-
vrh podala společnost sama na sebe 
z důvodu, že není schopna dostát 
svým závazkům. Soud přesto návrh 
odmítl, a to z důvodu, že insolvenč-
ní návrh neobsahuje skutečnosti, 
které by osvědčovaly úpadek dluž-
níka, zejména konkretizaci závazků. 
Tyto fi rmy stojí na pomyslném 
rozcestí toho, jak ošetřit další fázi 
svého života.

úpaDek Firem. konkurz, 
neBo reorGanizace?
„Krizový manažer musí spolupra-
covat s bankami, na druhou stranu 
musí být opatrný, protože když 
nabízejí úvěry, tak slibují modré 
z nebe. Pokud se ale dostanete 
do problémů a jste již pozván do od-
dělení řízení rizik, tak jsou jednání 
již velmi vyhrocená a o rozvoji 
fi rmy a potřebě dočerpání fi nancí se �

s vámi nikdo už moc nebaví. Krize 
ve fi rmě je o to dynamičtější, když 
banka sníží úvěrovou angažovanost 
a stáhne vám z vašeho bankovního 
účtu, co může. Vždy jde o kumulaci 
problémů, které něco předchází 
a na kterou by měla fi rma reago-
vat,“ vysvětluje Pastrňák. „Pokles-
ne-li například výroba v důsledku 
ekonomického cyklu, musí se fi rma 
přizpůsobit. A pokles výroby o 20 % 
by neměl výrazně překvapit, musejí 
se spustit připravené mechanismy,“ 
podotýká Pastrňák.

chyBy na straně 
vlastníka
Pastrňák hovoří o tom, že zejména 
v případě rodinných fi rem se za-
chraňuje fi rma a nikoli city majite-
lů. Marek Smolík, interim manager 
z kanceláře insolvenční správkyně 
JUDr. Ing. Daniely Majzlíkové, do-
dává, že vidí velký problém v pojetí 
insolvenčního zákona tak, jak je 
postavený, oproti využívání v praxi. 
„Něco se od něj očekávalo, ale 
v praxi se stalo něco úplně jiného. 
Bohužel došlo k tomu, že i právní 
zástupci věřitelů doženou dlužníka 

do pozice až insolvenční šikany, 
oproti tomu, aby reálně vysvětlili 
situaci a reálné možnosti svému 
klientovi, který je v pozici věřitele. 
Majitelé fi rem v úpadku se proti 
tomu neumějí bránit, spousta věcí 
se dá obhájit, protože soud vás vždy 
vyzve k vysvětlení. Pokud máte 
čistou matematiku, máte v pořádku 
účetnictví a můžete doložit veškeré 
průběhy, využijete služeb některé 
z kanceláří, která se touto proble-
matikou zabývá, tak se můžete 
bránit. Můžete v případě prokázání 
faktů podat žalobu a požadovat 
náhradu škody z důvodu insolvenč-
ní šikany, která vám může způso-
bit velikou a nevratnou fi nanční 
i psychickou újmu, nebo připravit 
obhajitelný reorganizační plán,“ 
vysvětluje Smolík. 

Ne všichni insolvenční správci 
vám pomohou vypracovat kvalitní 
reorganizační plán, jelikož raději 
upřednostňují jednoduchost kon-
kurzu. Z pohledu správce jde o jed-
nodušší a rychlejší práci. Smolík vidí 
v praxi to, že majitelé fi rem (dlužní-
ci) nemají s touto praxí zkušenosti 
a v okamžiku, kdy se dostanou 

tip – sYstÉM octopUs – pRověŘovÁní tUZeMsKÝcH FiReM
Pomocí unikátního systému OCTOPUS si uživatel v daný moment prověří 
jakýkoli podnikatelský subjekt v ČR. Uživatel má k dispozici během několika 
sekund aktuální komplexní informaci. Jaké informace obsahuje? Systém 
zpracovává údaje z celkem 31 zdrojů.

Kdo Je vZtAHově ZA ČíM
www.kurzy.cz 

 ◾ placené služby právních kanceláří, advokátní kanceláře

Zdroje systému Octopus:
 ◾ dluhy u zdravotních pojišťoven 
(měsíčně)

 ◾ evidence úpadců (denně)
 ◾ Insolvenční rejstřík (denně)
 ◾ unikátní databáze dlužníků 
(přes 315 tis. záznamů)

 ◾ exekuce na majetek posuzované 
fi rmy (on-line)

 ◾ exekuce na majetek společníků 
(on-line)

 ◾ Obchodní a Živnostenský rejstřík 
(denně)

 ◾ Rejstřík ekonomických subjektů 
(denně)

 ◾ monitoring českých deníků 
a tiskových zpráv

 ◾ data z ČSÚ a ministerstva fi nancí 
(denně)

 ◾ Octopus kontakt, marketingové 
databáze (on-line)

 ◾ vítězné veřejné zakázky (týdně)
 ◾ nespolehliví plátci DPH (denně)
 ◾ registrovaný distributor PHM 
(denně)

 ◾ Centrální registr dotací (denně)
 ◾ Centrální evidence exekucí 
(individuálně)

 ◾ registrované bankovní účty 
(denně)

 ◾ identifi kace pozastavených 
a zrušených živností (denně)

 ◾ účetní závěrky (doplňovány 
měsíčně)

vÝZKUM eRnst YoUnG – 
listopAd 2014
Co nejčastěji způsobuje insolvenci

 ◾ 14 % vnější vliv
 ◾ 17 % špatný obchodní model
 ◾ 69 % selhání managementu

vyhlášení konkurzu nedostanete 
vůbec nic nebo velice malé pro-
cento z vašich pohledávek. Včasná, 
dobře připravená a provedená re-
organizace je jedním z nástrojů, jak 
se lze uspokojit větším procentem 
věřitele oproti hrozícímu konkurzu. 
Ovšem banka jako majoritní věřitel 
se chce většinou pustit do konkur-
zu. Provoz fi rmy se často zastaví 
a musejí se rozprodat zbylá aktiva, 
protože banka chce rychle svoje 
peníze zpátky. To, jestli v podniku 
budou dál zaměstnáni lidi nebo 
fi rma dál pojede, je bohužel druho-
řadé,“ dodává Pastrňák. 

Proto také například vznikl z akti-
vity moravských krizových mana-
žerů a fi nančníků v březnu 2015 
projekt Restrukturalizační agentury, 
která bude schopna fi nančně zabez-

Velkou roli 
hraje také 
to, kdo fi rmu 
řídí v procesu 
insolvenčního 
řízení a s ja-
kým cílem. 
Pokud správce 
spolupracuje 
se schopným 
krizovým 
manažerem, 
můžou pře-
svědčit banku, 
proč by do ní 
měla „nalít“ 
peníze a po-
dílet se na její 
záchraně. 
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do takové situace, nemají čas si vše 
rozmyslet. „Velký problém je obecná 
vzdělanost českého podnikatelského 
prostředí. Jsem zastánce toho, že 
ten, kdo podniká, musí donekoneč-
na studovat. Životní škola a praxe 
je nejdůležitější, protože ani právní 
vysvětlení vám nedá odpověď na to, 
co jsou lidé schopni vám udělat pod 
čarou. Je důležité umět kalkulovat 
s věcmi, které vám nevysvětlí žádný 
právník,“ dodává Smolík. Pro zají-
mavost doporučuje například knihu 
Insolvenční praxe v České republice 
z nakladatelství Becl.

Faktory úspěchu, 
srovnání se zahraničím
V zahraničí je insolvenční zákon 
v platnosti mnohem delší dobu 
a majitelé firem jsou vzdělanější. 

správa v tom, jak se dělají výběro-
vá řízení, kde hraje roli nejmenší 
cena“. Firma majitelky pracovala 
pro velkou akciovou společnost. Ta 
začala mít problémy a malá firma 
u ní má pohledávku na milion sto 
korun. Jenže majitelka zjistila, 
že celkově mají pohledávky 880 
milionů. „Takže nemáme šanci, 
což už za těch 20 let vím. Nikoho 
to nebolí, finanční úřad, sociální 
úřady to nezajímá. Jsem ráda, že 
ten nový zákon padá i na jednatele, 
protože u všech firem, které šly 
dosud do konkurzu, jejich majitelé 
okamžitě založili další firmu a ve-

�

4,8 %
Rok 2014 je ve vývoji počtu 
insolvenčních návrhů zlomový. 
Poprvé od vzniku insolvenčního 
zákona v roce 2008 došlo v roce 
2014 k poklesu celkového počtu 
insolvenčních návrhů.

Počet insolvenčních návrhů 
v roce 2014 klesl ve srovnání s ro-
kem 2013 o 4,8 %. Rapidní pokles 
můžeme zaznamenat u firem. 
Zde došlo k meziročnímu snížení 
insolvenčních návrhů o 40,8 %. 
U spotřebitelů včetně skupiny 
nepodnikajících živnostníků činí 
meziroční nárůst insolvencí  
za období 2014/2013 jen 2,2 %.

Zdroj: www.insolvencnipravo.eu

insolvence podle odvětví
Z hlediska odvětví byl podle údajů 
Insolvenčního rejstříku, Creditre-
form v roce 2014 stejně jako v roce 
2013 k insolvenci nejnáchylnější 
obor těžby, chemický průmysl, 
výroba z plastů a papírenský 
průmysl. Obory se proti roku 2013 
nezměnily ani na dalších dvou 
pozicích, jen s výměnou pořadí zů-
stávají dopravní a přepravní služby 
a potravinářství.
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Vývoj insolvenčních návrhů 2008–2014
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Zdroj: Insolvenční rejstřík, Creditreform

Počet povolených reorganizací. Počty reorganizací celkem.

Chápou snáze, proč je někdy 
výhodnější souhlasit s reorganizač-
ním plánem. Zbytečné to není podle 
krizových manažerů ani v Česku. 
„Spolupracovat při realizaci zakázky 
s firmou, která je v reorganizaci, 
není nebezpečné, protože firma 
má nad sebou velký ochranný štít. 
Neohrožuje ji exekutor ani další 
insolvenční návrh a investoři i vě-
řitelé mají kontrolu nad tím, co se 
ve firmě děje. Například že se třeba 
stavba dostaví a že se peníze někam 
nerozkutálejí. Tohle jsou věci, které 
je třeba věřitelům vysvětlovat. 
Mohou se dále podílet na budoucích 
obchodních zakázkách a tím více 
ponížit historickou ztrátu,“ říká 
Smolík. 

„Bohužel spousta právníků za-
stupujících věřitele připraví pouze 
přihlášku pohledávky. Pak to často 
skončí tak, že máte pohledávku 
uznanou, ale jako věřitel v kon-
kurzu nakonec nedostanete skoro 
nic…,“ podotýká Smolík. I na straně 
věřitele je tedy důležitá rychlost 
a způsob řešení problematické 
pohledávky.

Podle interim manažerů například 
právě reorganizací vytváříte budou-
cí prostředky k uspokojení. „Máte 
možnosti pro věřitele vymýšlet 
varianty vyvedení části podniku 
do nového subjektu, vytvoříte 
obchodní podíly věřitelům, zobcho-
dujete to, co bylo vyprodukováno. 
Můžete vymýšlet cokoli,“ doplňuje 
Tomáš Pastrňák.

 „Bohužel spousta dlužníků se 
dostává do psychických problémů, 
depresí, nevědí si rady a veškeré 
aktivity zastaví. Je důležité mít jako 
vlastník znalosti, jak řešit krizo-
vé situace v životě firmy. A to je 
obrovský rozdíl oproti vyspělému 

zahraničí. Je to stejné jako s finanč-
ní gramotností,“ shrnuje Pastrňák. 

Existuje řada služeb a nástrojů, 
kdy zatímco majitel pracuje, tak jiné 
subjekty sbírají o lidech a firmách 
informace, které vyhodnocují. Tako-
vou pomůckou je například systém 
CESR – Czech Economic Subjects 
Rating. 

vymahatelnost práva 
v praxi
První prevencí je tak podle head-
huntera Jána Dolejše udělat to nej-
základnější. Projít si rejstříky firem 
a podívat se, kdo stojí za konkrétní-
mi firmami. Cenným pomocníkem 
systém Octopus – prověřování tu-
zemských firem. Prevence je nutná, 
protože vymahatelnost práva je v 
Česku stále nízká. 

„V Rakousku si nikdo z majitelů 
nedovolí dlouho lhát o skutečné 
ekonomické situaci firmy, protože 
ví, že je za poškozování věřitelů 
trestně odpovědný a dříve nebo 
později by šel do vězení. V Česku 
stále vše dlouho trvá. Jsou již sice 
první úspěšné rozsudky prokazující 
tunelování firem. Je však smutné 
zjištění, že se prokazování tune-
lování firmy vyšetřovalo osm let 
a odměnou pro ,výtržníky‘, kteří po-
škodili věřitele o více než 8,5 milio-
nu Kč, je roční podmínka a náhrada 
škody ve výši 150 tisíc korun,“ uvádí 
příklad z praxe Tomáš Pastrňák. 

V tom může pomoci třeba Octo-
pus, který je napojen na 31 systé-
mů – na zdravotní systém, exekuce, 
dluhy na fakturách, personální 
systém.

Hlídací psi na špičkové úrovni 
jsou podle expertů tři čtyři.

Pokud si podnikatel nedá pozor 
na obchodní partnery, snadno ohro-
zí sám sebe. Malé firmy se dostanou 
do problémů tak, že je do platební 
neschopnosti zavlečou velké firmy. 
Bylo častou praxí, že velké stavební 
firmy vyhrají výběrové řízení s ce-
nou na úrovni 60 % rozpočtových 
nákladů a subdodavatelům malým 
a středním firmám nezaplatí jejich 
realizované výkony. To je podle 
majitelů malých a středních firem 
velký a obtížně řešitelný problém 
v Česku. 

Podnikatelka z Pardubic, která 
nechce být jmenována (dostala se 
jako věřitel do hledáčku policie), 
uvedla, že „v tomto ohledu hraje 
negativní roli jak státní, tak krajská 

sele podnikají dál, ale jiné lidi to 
poškodilo,“ dodává. A důvod, proč 
majitelka nechce publikovat své 
jméno? „V Pardubicích jsem byla 
u výslechu na policii, protože ro-
dičům dlužníků někdo vyhrožoval. 
Takže místo toho, aby řešili, jak se 
chová ta firma, tak jsme se všichni 
věřitelé stali podezřelými a musela 
jsem ukazovat telefon, jestli jsme 
jim nevyhrožovali,“ dodává podve-
dená podnikatelka.

„Politici stříhají pásky a pak vidíte 
dálnici, po které se nedá jezdit, 
a vy máte neuhrazené pohledávky 
u zhotovitele. Jsem rád, že se mluví 
také o povinné registraci firem. Fir-
my dnes jednoduše změní majitele 
a sídlo. Nikoho a nic během pár dnů 
nedohledáte, zůstane vám pouze 
neuhrazená pohledávka,“ konstatu-
je Pastrňák.

Jak vyvíJet tlak 
na policii 
a insolvenční správce? 
Podle Smolíka má insolvenční 
správce daleko větší možnosti než 
věřitel, aby mohl jít po problémo-
vých lidech, ale často to nedělají. 
Podle expertů z praxe umožňuje in-
solvenční zákon „sáhnout“ si rychle 
na laciné peníze, bez další snahy 
například vymyslet jiná řešení. 
Praktici zdůrazňují nutnost posílit 
pozice dohledového soudu. Napří-
klad pro exekutory je reorganizace 
strašák, protože když padne tato 
varianta, tak je exekutor „prázdný“. 

Velkou roli hraje také to, kdo 
firmu řídí v procesu insolvenční-
ho řízení a s jakým cílem. Pokud 
správce spolupracuje například se 
schopným krizovým manažerem, 
můžou přesvědčit banku, proč by 
do ní měla „nalít“ peníze a podílet 

se na její záchraně. Opět rozhoduje 
čas a zkušenosti.

Interim manažer Smolík dodává, 
že „spousta lidí se bojí oficiálně 
vstoupit do insolvenčního říze-
ní a požádat o předpřipravenou 
reorganizaci. Pokud majitelé firem 
pošlou sami návrh na řízenou reor-
ganizaci, nastává situace, kdy mo-
hou mnohonásobně lépe vysvětlit 
investorům, proč jim mají pomoci 
s financováním,“ vysvětluje. „Řešili 
jsme situaci, kdy hlavním věřitelem 
byla banka. Ve finále jsme skončili 
tak, že nám snížila svoji pohledávku 
a ve finále poskytla peníze na reor-
ganizaci, protože získala najednou 
financování na dalších šest let spo-
lečnosti s danými úroky, kontrolou 
a státní ochranou a jí se paradoxně 
umořila výše pohledávky.“ 

Celkem bylo od počátku platnos-
ti insolvenčního zákona v lednu 
2008 do konce roku 2014 soudem 
povoleno 115 reorganizací. Více než 
dvojnásobný nárůst povolených 
reorganizací v roce 2014 ve srov-
nání s rokem 2013 je nepochybně 
důsledkem změny podmínek, při 
kterých může společnost v úpad-
ku o reorganizaci žádat. V oblasti 
insolvencí u firem očekává Credi-
treform, který sleduje insolvenční 
rejstřík a soustavně zpracovává 
analýzy insolvencí v ČR, klesající 
nebo stagnující tendence. U spo-
třebitelů a nepodnikajících živ-
nostníků bude počet insolvenčních 
návrhů i nadále spíš mírně ros-
toucí, ale nepředpokládá se návrat 
na hodnoty minulých let. ◾
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I na straně 
věřitele je 
důležitá rych-
lost a způsob 
řešení pro-
blematické 
pohledávky.


